
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ויהי מקץ שנתים ימים ופרעה חולם והנה עומד על היאור... "
", רש"י  וישלח פרעה ויקרא את יוסף ויריצוהו מן הבור... 

עה"פ "ולא זכר שר המשקים את   בסוף פרשה הקודמת,מבאר,  
מפני שתלה בו יוסף לזכרו הוזקק להיות   וז"ל הו",יוסף וישכח

אסור שתי שנים שנאמר "אשרי הגבר אשר שם ה' מבטחו ולא  
 כלומר .ם רהב" יים הקרוירולא בטח על מצ ",פנה אל רהבים

  ר יצא לחופשי שכאש שאם יוסף לא היה מבקש משר המשקים
היה יוצא מבית  ישתדל בשבילו אצל פרעה, הרי כבר עכשיו

בשר ודם היה צריך להישאר , אבל בשביל שבטח בידי  האסורים
   עוד שנתיים.

 ויהי ה' את יוסף

ודבר ברור ביותר שאצל יוסף הצדיק שהיה דבוק בהקב"ה ללא 
שם שמים תמיד שגור שהיה  הפסק, כמ"ש 'ויהי ה' את יוסף'

נו בפיו, ועמד במסירות נפש בפני ניסיונות קשים, בוודאי בטחו
שאין לנו שום השגה  בוהה מאוד,בהקב"ה היה במדרגה ג

דווקא משום כך, הקב"ה מדקדק בצדיקים  בגדלותו, אבל 
אצל אנשים רגילים אין שום חיסרון הרי כחוט השערה, ש

לעשות מעשה השתדלות לצאת ממקום של בית הסוהר וכדו', 
אבל אצל יוסף הצדיק לפי דרגתו הגבוה הרי זה כביכול חיסרון, 

יים אר במקום החושך עוד שנתבשביל כך היה צריך להישו
 ימים. 

 יודע מעשה כל בני אדם

ודבר ברור ביותר שבאותו שנתיים הימים התחזק ביותר 
במידת הבטחון לפי דרגתו, והבין שצדיק כמותו לא צריך 
לעשות שום השתדלות להציל את עצמו, הרי יש לנו אב 
שבשמים שרואה ויודע הכול מה שטוב לנו, ואינו צריך שאנו 

מעצמינו שום השתדלות בדברים גשמים, אלא דווקא נעשה 
רוחניות בתורה ועבודת ה' שבוודאי אין לשבת בדברים שב

בחבוק ידים ולחכות שהתורה והמצוות יביאו אליו מעצמם,  
אלא צריך לעשות את ההשתדלות, ואז זוכה לסייעתא דשמיא, 

 אבל לא כן בדברים גשמיים. 

 עיני בך תלויות

בחסיד אחד שהיה   בבות )שער חשה"נ( וכן מביא בחובות הל
ממני מה  טוב ע אתה יודע יותראומר אחר תפילתו, רבש" 

שחסר לי ומה שצריך לי, ואם ביקשתי דבר שזה לא טוב בשבילי  
אנא ממך אל תיתן לי את בקשתי, ואפילו שלפי ראות עיני הרי 

אני בכלל מתפלל ומבקש ממך, הרי זה אך זה טוב, ומפני מה 
שאני תלוי רק בך, לכן אני דע ויבין י בעצמי אניי ש ורק בשביל

תה יודע יותר טוב ממני מה טוב מבקש את צרכי, אבל בוודאי א
 לי ומה לא טוב לי. 

 ללמוד מגדולי ישראל

אבל אנשים כערכינו צריכים לעשות את ההשתדלות הסבירה 
הקב"ה ברא את  בכל דבר בין בענייני בריאות ופרנסה וכדו',

של הרה"ק  רך הטבע, עדיין אין אנו במדרגהעולמו שיתנהג בד
עמד על רגליו ואומר 'זושא ר' זושא מאניפולי זי"ע, שהיה רק נ

רעב' וכבר האוכל היה מגיע אליו, אלא אנו צריכים לעשות את 
לשכוח לרגע  גם כאשר משתדלים אסור לנואבל  ההשתדלות,

אחד שהתוצאות לא קשורים כלל וכלל למאמץ שאדם משתדל. 
להגיע לפחות למדרגה נו צריכים ללמוד מגדולי ישראל אבל א

ף אצבעו מלמטה אלא אם כן מכריזין של 'ידיעה' שאין אדם נוק
 עליו מלמעלה. 

 גיבורים ביד חלשים

נמצאים אנו בימי החנוכה, שהקב"ה עמד להם בעת צרתם, 
הקב"ה  ו'גבורים נפלו ביד חלשים' וכן 'רבים ביד מעטים', 

רבים' ם בהכרח המנצחים, וכן לא ה'הראה לנו שלא הגיבורי
המנצחים, הניצחון זה אך ורק ביד הקב"ה, ובני החשמונאים 
שהיה מתי מעט, נלחמו נגד צבא שלם של היונים לא שום פחד 
ומורא, וכל זה מפני שידעו את האמת שהמנצח האמיתי זה 

שהגבורים הקב"ה שהכול בידו, וזה שבעיני בשר ודם נראה 
ת עולמו  , זה רק בשביל שהקב"ה ברא אוהרבים הם המנצחים

 שיתנהג בדרך הטבע, אבל הכול תלוי בידו. 

 מעט אור דוחה הרבה מהחושך

ולפי"ז אפשר לומר שהקריאה מעוררת הזמן, ובכל שנה חנוכה  
חל בפר' מקץ, ששם מביא המדרש את הפסוק 'קץ שם לחושך', 

ת החושך, ה'יונים' נקראים חנוכה זה זמן של אור, לנצח א
תהום' שזה רומז למלכות יון חושך', כמ"ש 'וחושך על פני '

הרשעה, שכל מטרתם הייתה 'להשכיחם תורתך', מלשון 
'חושך' שרצו לקחת מאתנו את ה'אור' הגדול שזה התורה הק', 
להכניס ח"ו כפירה, לכתוב על קרן הצבי 'אין לנו חלק באלוקי 

ל ניסו בכממש, להכניס כפירה  גם שלא הצליחו ישראל', ו
ולחשוב 'כוחי ועוצם   גם להמעיט ח"ו במידת הביטחון, כוחום

וכאשר גברו בני החשמונאים, הגיע    ידי עשה לי את החיל הזה',
'קץ לחושך', ועם ישראל מתקרבים יותר לאביהם שבשמים 

שאמנם צריך לעשות קצת השתדלות, אבל לא זה  ומבינים
אלא   לא יעזור לנו שום השתדלות,ומביא באמת את התוצאות 

 ו.   הכול ברצונו יתברך שמ

 מעט אור דוחה הרבה מהחושך

נרות חנוכה הם נרות קטנים של פתילה אחת, אסור להדליק 

 אשרי הגבר אשר שם ה' מבטחו 

       תשפ"א מקץפרשת 
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הרע שעושה -יעות של יצרוזה הצב  לפלוני בעת שהוא צריך עזרה.

  עבירה. צוה כאילו זה, ומממעבירה כאילו זה מצוה

 נך אלוקי חפצתילעשות רצו

הרבה מאוד פעמים נתקל האדם בדילמה לא פשוטה, מה רצון 

הרי זה  הדבר שאני עושה כעת זה האם הבורא שאני יעשה כעת,

אני יעשה זאת, אולי זה ממש הפוך מזה, ורק באמת רצון הבורא ש

לקי שו"ע, אבל יש ד' חיצה"ר מפתה אותי כאילו זה מצוה, 

ההתמודדות שיש לי כמעט בכל רגע ורגע, לא מופיע בשו"ע, ומניין 

אמנם דברים ההיפך מזה.    רך הנכונה או ח"ואני בדלי לדעת האם  

יים מתייעצים כל אחד ברבו שהוא קשור אליו, ובאמונת מהות

י זה רצון הבורא, ודעים אנו שכל דבר שיוצא מפיהם הרצדיקים י

ך אבל הדברים הקטנים שאדם נתקל בהם הרבה פעמים במש

 לי ברגע זה, ואין עושה אניהחליט פחות משניה מה היום, וצריך ל

א"כ מה יעשה האדם וידע מה  לשאול פי צדיק, ברגע זה אפשרות

    הוא רצון הבורא.

 חותמו של הקב"ה אמת

ן מביא הבני יששכר בשם הרה"ק וכח לפי מה שנאמר בשם הרוק

גלה 'אור ר' פנחס מקוריץ זי"ע שבעת שמדליקים את הנרות מת

ד על ה'אמת', שזה חותמו של הקב"ה, הגנוז' שבוודאי כל כולו מיוס

התחנן לזכות להגיע למדת האמת, לידע באור זה הזמן לבקש ול

צר הרע צובע לנו בצבע הדברים שהי  הם  בהיר מה רצון הבורא ומה

תהלים( 'שלח  אמר הכתוב )אמת, אבל באמת זה שקר גס, וכמ  של

יחוד לפני הדלקת נר  -אמתך המה ינחוני', )מובא בלשםאורך ו

 לאור האמת.(, מבקשים בדמעות שליש שנזכה חנוכה

 דע את האמת

הנה שיצר הרע,  י הכאן נלמד עצה טובה, כיצד להתמודד עם פיתויו

א בהכרח טובים, כאשר רואות שאדם שעושה דברים שלעיננו 

ביר "ן טעמים ויסושה זאת, הוא יענה קהוא עישאלו אותו מדוע 

תורה שר לראות זאת אצל אנשים שאינם שומרים  אפאתו,    קשהצד

שבת ח"ו, יתרצו לים  אתם מחל  שכאשר ישאלו אותם מדועומצוות,  

גידו את האמת שפשוט אינם שולטים על  לא יק עמהם, ודשהצ

דו' ח"ו, אבל היצרים שלהם, ולא יכולים להתאפק מלחלל שבת וכ

'אני יודע שאני צריך לעשות כך וכך, ואסור גיד את האמת  אם אדם י

', אפילו שקשה לו כרגע להתגבר על היצר לי לעשות דברים אחרים

חלחל אט זה יאט לולהימנע מלעשות דברים אסורים, אבל להרע 

  בלבו, והשכל יוליד את הרגש

 בני בינה

א רחוק מתורה ומצוות, אלדברים אלו אינם אמורים רק אצל מי ש

'לדעת את האמת', אני יודע להתבונן באמת ולכל אחד ואחד, 

תה ממשיך שאסור לי כרגע להתבטל מתורה, ואפילו שלעת ע

תמיד לדעת את האמת, זה כאשר ירגיל את עצמו  לבלהתבטל, א

ברים של 'אמת' מה שבאמת רצון יעזור לו מאוד לעשות את הד

 ויהי רצון שנזכה ל'הורינו ה' דרכך אהלך באמתך'., הבורא ית"ש

 יניו בראשוהחכם ע

ב 'החכם עינו בראשו', ולכאורה צריך להבין האם וכך אומר הכתו

רק לחכם יש עיניים הרי כמעט לכל מן החי שנברא בעולם יש לו 

, אותו ימי החנוכה מתגלה ה'אור הגנוז'שבידוע דברי בעל ה'רוקח'  

אור שהקב"ה ברא בשעת בריאת העולם, והקב"ה  לא רצה 

גנזו, ומבאר שהקב"ה שהרשעים יהנו מהאור הנפלא הזה, עמד ו

, ומביא רמז את גלה האורור בתורה, ובימי החנוכה מתהאגנז את  

ט' יש ד' תגין, ", שבאות ב"וירא אלוקים את האור כי טוהפסוק 

ל"ו ד' פעמים ט', גימ' ל"ו הרומז ואחד בשמאל( ש)שלוש בימין 

המשך המילה במשך ימי החנוכה, ומוסיף ומבאר שנרות שמדליקין  

נוכה, ושש ימים בנפרד ועוד ו' ב', שהם ביחד ח' ימי הח  'טוב' כתוב

אחרון של חנוכה ימים בנפרד שהם יום ראשון של חנוכה ויום  שתי  

כל יז"ל ששהם ימים של 'חסד' כפי דברי הארהנקרא 'זאת חנוכה',  

יום בשעת הדלקת הנרות צריך לכוין מדה מי"ג מדות של רחמים, 

וב 'חסד ל' שרומז לחסד כדברי הכת-וביום הראשון צריך לכוין 'א

סד לאלפים' עד וצר חאל כל היום', וביום האחרון צריך לכוין מ'ונ

 מובא ב'בני יששכר'.. עכ"ד 'ונקה', שגם רומז לחסד

 מאמינים בני מאמינים

ערכינו אין לנו השגה ב'אור הגנוז', אבל אנו מאמינים בני  אנשים כ

הם של צדיקי עולם הרי זה ללא שום ספק אמת רימאמינים שדב

ויציב. אבל הדבר שאנו כן אולי צריכים לשאול את עצמינו, מה יש 

יישמים זאת במציאות, כיצד כיצד אנו ממדברים אלו, לנו ללמוד 

בכדי גנוז' מתגלה בעולם, הננצל את הימים הק' האלו ש'אור 

שיישאר בידינו דברים של ממש אפילו לאחר שיעבור עלינו ימי 

 החנוכה.

 חייב משום צובע

שום מה בדברי הגמ' במס' שבת, 'שוחט מידוע דברי הבעש"ט הק'  

חלול שבת של דברי הגמ' לומר ש פשטותחייב, משום צובע', שב

עת ששוחט הרי הוא צובע עם הדם, ו'צובע' זה בזה מפני  השוחט,  

אחד מל"ט מלאכות בשבת שחייבים עליה, ומפרש הבעש"ט שזה 

שוחט דעלמא', שכותב 'דברי תוס' וזה מרומז ברומז ליצר הרע, 

וא ישאל וה את היצה"ר,עניש שלעתיד לבוא כתוב שהקב"ה י

בתמימות מדוע אני חייב ונענש, הרי עשיתי את רצון הבורא, שהוא 

אנשים לדברי עבירה, וא"כ אני שתפקידי בעולם להסיט אמר לי 

אמנם קבלת  בסדר גמור, אבל עונים לו 'אתה חייב משום צובע', 

תפקיד לגרום לאנשים לעשות עבירות, אבל אתה עשית דבר שלא 

גרמת לאנשים לחשוב על עבירות שהם ממש מצוה, נצטוית, 

בעת' את העבירות בצבעים יפים כאילו הם מצוות, וזה לא 'צ

  וית, לכן אתה נענש.נצט

 וכן לקייםצוה שאיני ממ

יש  בדרך צחות, וכך היה אומר הרה"ק ר' נפתלי מרופשיץ זי"ע

רוצה  דווקא כן מצוות שאני לא רוצה לקיים, ויש עבירות שאני

 ים,אדם מסו , לפעמים אומרים עלאת דבריו לעשות, וביאר

'מצוה לעקור אותו מהשורש', ש  א טוביםשחושבים שלפי מעשיו הל

'עבירה  שיש עונין לקיים, וכן כאשר אומריםי מהמצוה הזאת איננ

זור לפלוני' העבירה הזאת אני דווקא מעוניין לעשות ולעלעזור 


